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ایران در اقدامی داوطلبانه اجازه جایگزینی دوربینهای جدید در سایت کرج را به آژانس داد|طرفهای مقابل در وین پذیرفته

اند متنهای پیشنهادی تازه ایران هم روی میز باشد.

امیر عبداللهیان، وزیر امور خارجه ایران؛ 

امیر عبداللهیان، وزیر امور خارجه ایران در روز پایانی گردهمایی رؤسای نمایندگیهای ایران در کشورهای همسایه گفت:

برنامه دولت سیزدهم توسعه راهبردی در داخل کشور فارغ از نتیجه مذاکرات با دولتهای دیگر است.

به گزارش اسپادانا خبر و به نقل از ایسنا، او با اشاره به گفتگوهای جاری در وین میان جمهوری اسلامی ایران و کشورهای
چهار به علاوه یک ادامه داد:

گفتگوهای عزتمندانه از ابتدای عمر دولت در دستورکار بوده و کماکان نیز همین رویکرد با جدیت و سختکوشی تیم مذاکره
کننده دنبال می شود.

او با بیان اینکه سازمان بین المللی انرژی اتمی در مقاطعی از ابزار فنی برای تاثیرگذاری سیاسی بر گفتگوهای وین استفاده
کرده اظهار داشت:

 شب گذشته به توافق خوبی با آژانس دست پیدا کردیم که می تواند برخی نگرانی های ادعایی درخصوص برنامه هسته ای
صلح آمیز ایران را بر طرف کرده و تداوم بیش از پیش همکاریهای متقابل با آژانس را به دنبال داشته باشد.

امیرعبداللهیان برخی ادعاهای مطرح شده در خصوص وجود خواسته های فرابرجامی در متون پیشنهاد شده از سوی تیم
مذاکره کننده ایران را کذب محض خواند و گفت:

این متون کاملا مبتنی بر برجام است و هیچ چیز فرابرجامی در آنها نیست. این متنها نتیجه ده ها ساعت بحث و گفتگو در
مرکز است و رویکرد ما رفع کامل تحریمهای برجامی در مقابل رفع نگرانی های مورد ادعای طرف های مقابل درخصوص

برنامه هسته ای صلح آمیز ایران است. هم اکنون در وین بر روی دو سری از متون گفتگو می شود؛ متن اول حاصل 6 دور اول
گفتگوهاست. در عین حال طرفهای مقابل پذیرفته اند متنهای پیشنهادی تازه ایران هم روی میز باشد تا از بحث و تلفیق همه

اینها یک متن جمعبندی شده واحد به دست آید. در نهایت نیز این فرایند باید به بازگشت طرفهای مقابل به تعهداتشان منتهی
شود.

وزیر امور خارجه ابراز امیدواری کرد طرفهای مقابل با حسن نیت و با نگاه به حل مسئله به تلاش های خود ادامه دهند:

ما خوشبین هستیم در شرایطی که طرف مقابل واقع بینانه عمل کند بتوانیم به پیشرفت در این دور از مذاکرات نائل آییم.

 

نورنیوز نیز در خبری اختصاصی نوشته است:
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به دلیل اتمام بخش اصلی بررسیهای قضایی-امنیتی بر روی دوربینهای آسیبدیده و همچنین نظر به اقدام آژانس در محکوم
کردن خرابکاری در مجتمع تسا و پذیرش بررسی فنی دوربین ها از سوی کارشناسان ایران قبل از نصب، ایران در اقدامی

داوطلبانه اجازه جایگزینی دوربینهای جدید به جای دوربین های اسیب دیده را به آژانس داده است.

 صدور این مجوز به هیچ وجه نقض کننده قانون مجلس شورای اسلامی نبوده و بر اساس همان قانون، تصاویر ضبطشده
توسط این دوربینهای جدید مانند تصاویر دوربینهای قبلی در اختیار آژانس قرار نخواهند گرفت و همچنان نزد سازمان انرژی

اتمی ایران محفوظ خواهند ماند.

 

رافائل گروسی، مدیرکل آژانس بینالمللی انرژی اتمی در توییتر نوشت:

آژانس بینالمللی انرژی اتمی در روزهای آتی و بر اساس توافق امروز من با سازمان انرژی اتمی ایران دوربینهای نظارتی
جدیدی در کارگاه سانتریفیوژ کرج نصب خواهد کرد.

وی در توییت دیگری نوشت:

"این مسئله برای راستیآزمایی ذیل توافق هستهای ایران حائز اهمیت خواهد بود. کارها برای رسیدگی به دیگر مشکلات
برجسته پادمانی ادامه خواهد یافت."

 

آژانس بینالمللی انرژی اتمی نیز با صدور بیانیهای اعلام کرد که توافق با ایران درخصوص تعویض دوربینهای نظارتی در
تاسیسات کرج پیشرفت بزرگی در "فعالیتهای و نظارتی و راستیآزمایی در ایران" محسوب میشود.

در این بیانیه با اشاره به اینکه دوربینهای تاسیسات کرج "طی روزهای آتی" تعویض خواهند شد آمده است:

این توافق به ما اجازه میدهد که پیوستگی اطلاعات لازم در این تاسیسات را حفظ کنیم.

در این بیانیه به نقل از رافائل گروسی، مدیرکل آژانس بینالمللی انرژی اتمی نوشته شده است:

صمیمانه امیدوارم که بتوانیم به گفتوگوهای سازندهمان ادامه بدهیم تا به مشکلات پادمانی برجسته در ایران رسیدگی کنیم و
مسائل موجود حل شود.

در بیانیه آژانس با اشاره به تداوم همکاری درخصوص مسائل پادمانی آمده است:

ایران و آژانس به مجموعهای از تبادل اطلاعات و ارزیابیها از جمله از طریق دیدار دوطرفه در سطح کارشناسی خواهند
پرداخت. آژانس در تاریخ 19 دسامبر 2021 نمونهای از دوربین و اطلاعات فنی مربوطه را به ایران جهت تحلیل و بررسی

توسط مقامات امنیتی و قضایی ایرانی در حضور بازرسان آژانس ارائه خواهد داد.

در انتهای بیانیه بر تعویض دوربینها و فعالیتهای فنی آژانس در تاسیسات کرج ذیل توافق ایران و آژانس تا پیش از پایان
دسامبر 2021 تاکید شده است.

 

سرویس روسی برون مرزی  «پارس تودی روسیمیخائیل اولیانوف، نماینده روسیه در مذاکرات وین در مصاحبه با «
 گفت:صداوسیمای جمهوری اسلامی ایران

جدیت تیم جدید ایران در مذاکرات بالاست و تیم ایرانی خیلی زود با شرایط سازگاری یافته است و مهارت بیشتری در
موضوعات کسب کردهاند. 
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اولیانوف عنوان کرد:

مواضع کشورهای اروپایی در مذاکرات تعجب برانگیز است گویی که آنها برای اولین بار پشت میز مذاکرات نشستهاند و مقداری
مواضع غیر منطقی اتخاذ می کنند ولی به هر حال جریان مذاکرات طبیعی است و به احتمال زیاد به نتیجه مثبتی منجر خواهد
شد. همکاران ایرانی به شکل نسبتا واضحی خواسته های خودشان را ارائه دادند از جمله اینکه پیشنهادات خود را به صورت

کتبی ارائه کردند. از نظر موضع روسیه این یک قدم رو به جلوست چون در پایان 6 دور قبلی مذاکرات هیچ گونه توافق کتبی
حاصل نشده بود و هیچ توافقی به صورت رسمی شکل نگرفته بود. بعضی از این پیشنهادات در متن توافق نهایی درج خواهند

شد، بعضی از پیشنهادات رد و بعضی ها مورد بازبینی قرار خواهند گرفت. برای روسیه و همه طرفهای شرکت کننده در مذاکرات
این مهم است که مذاکرات از چارچوب توافق اولیه برجام سال 2015 خارج نشود چرا که ما با برجام پلاس مخالفیم و اینجا

صحبت فقط از بازگشت به توافق اولیه برجام است.

اولیانوف افزود:

تنها طرفی که مورد مشورت ها قرار نمی گیرد طرف آمریکایی است. طرف ایرانی معتقد است که آمریکایی ها خطا کردند و
وقتی که از برجام خارج شدند در نتیجه هیچ گونه تماس مستقیم و مشورتی با تیم آمریکایی در دستور کار ندارند.

اولیانوف در پاسخ به سؤالی در خصوص وجود تضمین های عدم خروج مجدد آمریکا از توافق مجدد عنوان کرد:

در این راه موانع جدی و خارج از اراده ما وجود دارد. بهترین راه حل این است که توافق نهایی در پارلمان های کشورهای
شرکت کننده به تصویب برسد ولی در مورد آمریکا به احتمال زیاد چنین چیزی را به راحتی نمی توان انجام داد چون در کنگره و

سنا نسبت آرا به نفع تایید و تصویب چنین توافقی وجود ندارد. پس می شود گفت که اینجا می توانیم مثل قبل از توافق های
سیاسی صحبت کنیم و در این مورد باید بگوییم که دولت آمریکا فقط می تواند از طرف خود سخن بگوید نه کل ساختار

حکومتی آمریکا و نمی تواند واقعیت های بعدی را پیش بینی کند که این خود یک واقعیت بسیار ناگواری است برای ما. تنها
تضمین در این مساله فقط می تواند عقل سلیم همه طرفین باشد چون که در خود آمریکا هم دیدند که سیاست فشار حداکثری

به کجا انجامید. این سیاست حتی از نظر منافع خود آمریکا هم کاملا غیر سازنده از آب در آمد و هیچ چیزی جز افزایش رنج
مردم ایران به بار نیاورد و تنها حاصل آن مشکل و بحران های بشردوستانه بود و هیچ گونه دستاورد مثبتی حتی برای منافع خود
آمریکا هم به دست نیاورد ولی به نظر می رسد که دولت فعلی آمریکا سعی دارد یک سری قدم های روبه جلویی بردارد و این

موضوع در حال بررسی است.

نماینده روسیه در مورد جبران خسارت های مالی فراوانی که به مردم و دولت جمهوری اسلامی ایران با خروج ترامپ از برجام
و اعمال فشارهای حداکثری وارد شده بیان داشت:

این جبران خسارت کاملا منطقی است و ایران حتی تا یک سال بعد از خروج آمریکا از برجام هم به تعهدات برجامی خود پایبند
بود اما بعید می داند هیچ طرفی حاضر شود غرامت و جبران مافاتی را به ایران پرداخت کند.

میخائیل اولیانوف گفت:

تروئیکای اروپایی در مذاکرات، رفتارهای سینوسی از خود نشان می دهند. در جلسه ای که نمایندگان روسیه با حضور رابرت
مالی نماینده آمریکا و چین داشتند، من به صورت مشخص در این نشست اعلام کردم که ما از موضع اروپایی ها عملا سر در

نمی آوریم که دقیقا چه چیزی را می گویند و لذا نمی توانیم در چنین اعلان موضعی شرکت کنیم یا از آن حمایت کنیم چون این
موضع گیری غیر سازنده و مخرب است. ما تصور دیگری از مذاکرات و دیپلماسی داریم. اروپایی ها از موضع دیگری با این

مساله برخورد می کنند که از نظر ما کاملا غیر سازنده است.

او ادامه داد:

اختلاف نظرها در مسایل مختلفی هرچند باشند همه طرفین بر بازگشتن و احیای برجام و توافق اتفاق نظر دارند. همه طرفین،
هم آمریکا، هم چین، هم روسیه و ایران بر این هدف اصرار می ورزند و این خود می تواند پایه ای برای خوشبینی نسبی باشد.

 

امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه ایران در گفتگوی تلفنی با دبیر کل سازمان ملل متحد در خصوص مذاکرات هستهای در وین
اظهار کرد:

تیم مذاکره کننده ایرانی با ابتکار عمل و اختیار لازم در این مذاکرات حضور دارد و با جدیت برای رسیدن به توافق خوب تلاش
میکند.

او عدم وجود ابتکار عمل در طرف غربی را از عوامل کندی پیشرفت در مذاکرات دانست و گفت:
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ما دو متن را در موضوع لغو تحریمها و هستهای ارائه دادهایم. این متون منطبق بر برجام است و مطالبهای فراتر از برجام
مطرح نکرده ایم و در عین حال هیچ تعهدی نیز فراتر از برجام نمیپذیریم. طرف ایرانی در مذاکرات، پیشنهادات خوبی را
ارائه کرده که میتواند مبنای توافقی پایدار باشد. همانطور که بارها تاکید کردهایم لازمه رفع نگرانیهای ادعایی طرفهای
غربی لغو کامل تحریمهای برجامی است. متعاقب محکومیت خرابکاری در سایت کرج از طرف دبیر کل آژانس بین المللی

انرژی هسته ای ما به عنوان حسن نیت اعلام کردیم که اجازه نصب دوربینها را در سایت کرج خواهیم داد. ما با حسن نیت و
ابتکار عمل فعال به دنبال رسیدن به یک توافق خوب هستیم اما زبان تهدید را به هیچ وجه بر نمیتابیم. طرف های غربی باید

بدانند که زبان تهدید در قبال ایران نتیجه معکوس میدهد.

دبیر کل سازمان ملل متحد نیز در این گفتگو اظهار کرد:

معتقدیم برجام سند مهمی است و ساختار آن برای صلح و ثبات بین المللی بسیار کاربردی است. مواضع سازمان ملل متحد در
مورد برجام همیشه روشن و صریح بوده که از آن حمایت کردهایم.

دبیر کل سازمان ملل ضمن تقدیر از اقدام جمهوری اسلامی ایران در همکاری با آژانس بین المللی انرژی اتمی و موافقت با
نصب دوربینها در سایت کرج، این اقدام را نشان دهنده همکاری خوب تهران با آژانس دانست که در فرایند اعتماد سازی در

جریان مذاکرات تأثیر مثبتی خواهد داشت:

ما از تمام ابزارهای سازمان ملل متحد استفاده خواهیم کرد و تلاش های خودمان را در پیش خواهیم گرفت تا این مذاکرات
نتیجه خوبی در پی داشته باشد.

[1] برجامبرچسب ها: 
[2] وزارت امور خارجه

[3] تحریم
[4] ابراهیم رئیسی
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